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Karel Toman:  

Podzim
Můj bratr dooral a vypřáh koně.

A jak se stmívá,

 věrnému druhu hlavu do hřívy

položil tiše, pohladil mu šíji

a zaposlouchal se, co mluví kraj.

Zní zvony z dálky tichým svatvečerem;

modlitba vesnic stoupá chladným šerem.

Duch země zpívá: úzkost, víra, bolest

v jediný chorál slily se a letí

k věčnému nebi.

Svatý Václave,

 nedej zahynouti

nám ni budoucím.

Pro volby do zastupitelstva Obce Sazovice 
konané ve dnech 23. a 24. září 2022 byla 
sestavena jedna kandidátka s devíti členy, 
které navrhla KDU-ČSL, Sbor dobrovolných 
hasičů Sazovice a další z nich byli nezávislí. 
Zvoleno mohlo být podle počtu hlasů cel-
kem 7 členů obecního zastupitelstva. Hes-
lem kandidátů bylo „Společně za Sazovice 
krásnější“.

Pořadí kandidujících: 
1. Ing. Dušan Novotný (50), projektant VH 

staveb, Sazovice, bezpartijní, navržen 
KDU-ČSL

2. Ing. Tereza Vojáčková (34), účetní, Sazo-
vice, bezpartijní, nezávislý kandidát

3. Ing. Michaela Vajdíková (46), asistentka 
společnosti, Sazovice, bezpartijní, nezá-
vislý kandidát

4. Tomáš Omyla (42), technický pracovník 
obce, Sazovice, bezpartijní, nezávislý 
kandidát

5. Ing. Tomáš Ordáň (48), obchodní 
manažer, Sazovice, bezpartijní, nezávislý 
kandidát

6. Marie Brychtová (48), strojní mechanik 
v domácnosti, Sazovice, bezpartijní, nezá-
vislý kandidát 

7. Václav Miklík (62), manažer MG servis, 
s.r.o., Sazovice, bezpartijní, navržen KDU-
-ČSL

8. Ing. Jaromír Večeřa (38), technický 
ředitel, Sazovice, bezpartijní, nezávislý 
kandidát

9. Marie Rapantová (66), členka výboru 
Spolku sv.Václava, Sazovice, členka KDU-
-ČSL, navržena KDU-ČSL

Výsledky voleb: 
Počet zapsaných voličů v obci – 640  
Počet vydaných obálek – 311  
Volební účast – 49%

Zvolení kandidáti: 
1. Václav Miklík – 249 hlasů
2. Ing. Dušan Novotný – 240 hlasů
3. Ing. Tomáš Ordáň – 232 hlasů
4. Ing. Tereza Vojáčková – 213 hlasů
5. Marie Brychtová – 208 hlasů
6. Ing. Michaela Vajdíková – 167 hlasů
7. Tomáš Omyla – 163 hlasů

Ještě jednou děkujeme všem bývalým 
obecním zastupitelům ve volebním období 
2018–2022 za práci, kterou pro obec vyko-
nali, zejména pak starostce obce, paní Edi-
tě Hrbáčkové, jež ve funkci působila a po-
ctivě pracovala dlouhých 16 let, tj. po čtyři 
volební období. 
Nově zvoleným zastupitelům přejeme hod-
ně sil, elánu a úspěchů v často náročné prá-
ci pro obec. 

Komunální volby v naší obci

Škola už je zase v plném nasazení 
Začněme slovy klasika, Františka Nepila:
 „Tak už je září, měsíc psích chlupů.“
A nejen těch… hlavně měsíc vlaštovek, akto-
vek a začátku školních povinností.
Doufám, že jste si o prázdninách odpočinuli 
i do zásoby a nyní se všichni můžeme pustit 
do nové, usilovné práce. 
Co nás v tomto roce čeká? Doufejme, že již 
ne starosti s covidem či případně nedostat-
kem „uhlí“ ve sklepě, abychom si nemuseli 

nosit do lavic ty zmíněné chlupaté 
kožíšky.
Nejmladší děti ve školce si budou 
zvykat na nové prostředí, kamará-
dy a vůbec čas strávený bez mami-
nek. Ty starší již budou rozvíjet vše, 
co potřebuje šikovný školkáček 
umět – naslouchat, vyprávět, držet 
pastelky, tleskat do rytmu, vyslo-
vovat všechny české hlásky, zpívat, Připravit ke startu…
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dodržovat pravidla hry atd. Ti nejstarší se bu-
dou chystat na zápis a vstup do ZŠ.
O patro výše, ve škole, se již nyní pilně roz-
běhl hon prvňáčků za prvními písmenky, tré-
nováním počítání, pozorováním a pojmeno-
váváním světa kolem sebe. V tom všem jim 
zdatně pomáhají spolubojovníci ve třídě  – 
druháci. Jejich největším úkolem v tomto 
roce bude pořádně porozumět vždy tomu, 
co přečtou. V počtech se posunou až do stov-
ky a vyzkouší i násobení a dělení.

Ve vedlejší třídě se závity mozkové budou 
kroutit ve snaze pochopit vyjmenovaná slo-
va, počítání do tisíce a srovnat se s prvními 
anglickými slovíčky. Ta už čtvrťáci budou 
skládat do složitějších vět a ve svém rodném 
jazyce zkusí zápolit mimo jiné také se vzory 
podstatných jmen. V matematice by vám už 
přepočítali jistě i mnohocifernou výplatu.
Krom těchto našich pravidelných úkolů se 
chystáme na vánoční jarmark, velikonoční 
dílničky, vystoupení pro maminky, výtvarné, 

literární a přírodovědné soutěže a hlavně při-
pravujeme oslavu 150. výročí naší školy.
Přejme si na startu tohoto roku jeho co nej-
pokojnější a nejradostnější průběh a bude-
me se těšit, že ve vzájemné spolupráci školy, 
rodičů a s podporou obce děti zase lidsky 
poporostou a v červnu budou s lehkostí vše 
výše jmenované už mít za vlastní. 

Za kolektiv školy 
Erika Nováková

Uvítání v 1. třídě

MŠ Hvězdičky – Vítáme vás

Letos je nás prvňáčků deset

Hvězdičky s paní starostkou

Sluníčka – SkládámeMŠ Sluníčka – Naše školaHvězdičky – Hrajeme si 
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Řemesla a živnosti v naší obci 
Vážení spoluobčané,
z ústních vzpomínek některých místních 
pamětníků se v období od roku 1996 až 
dosud podařilo zdokumentovat cenný his-
torický materiál týkající se původních řeme-
sel a  živností, které se v obci provozovaly 
až do 50.  let minulého století. Rádi bychom 
vás s nimi postupně seznámili formou fak-
tografického seriálu, jehož každá část bude 
věnována jednomu konkrétnímu řemeslu či 
živnosti. Začneme jedním z nejstarších „čer-
ných“ řemesel, bez kterého se v minulosti ne-
obešla žádná vesnice, řemeslem kovářským. 
Zkusme však vyjít ze širšího kontextu života 
původních obyvatel obce.
Od dávných dob se obyvatelstvo Sazovic za-
městnávalo především zemědělstvím a cho-
vem dobytka. Vedle obilí, řepy a brambor se 
pěstovalo také konopí a len, které se podo-
mácku spřádaly na kolovrátcích a plátno se 
tkalo na tkalcovských stavech.
Ze semínka lnu se lisoval olej sloužící ke sví-
cení, ale i k maštění jídel. V sušírnách se su-
šívalo ovoce a v kotlinách se z trnek vařila 
povidla. 
K zemědělcům se koncem 19. století přidru-
žili domkáři a někteří řemeslníci. Sazovice mí-
valy i svou cihelnu, která zpracovávala kvalit-

ní cihlářskou hlínu. Z této cihelny pocházely 
např. cihly určené pro stavbu sazovické školy. 
Do roku 1948 provozovali v obci svá řemesla 
a živnosti dva kováři, krejčí, švadlena, klem-
píř, bednář, pekař, obuvník, stolař, obchodni-
ce se smíšeným zbožím, řezník, dva hostinští, 
autodopravce a dva prodejci uhlí. 

Kováři:
Kovářské řemeslo bývalo v obci velmi vá-
žené a žádané. Vedle výroby a oprav země-
dělského nářadí kovali kováři koně, krávy 
a voly. V Sazovicích mívali svou živnost čtyři 
kováři:
Josef Šesták, č. 37 
Alois Velísek, č. 128  
Rudolf Karlík, č. 46  
František Slováček, č. 31
Vojtěch Bartík, klempíř, bývalé č. 15 
(dům už nestojí) 

Pokud se vám po přečtení tohoto textu vy-
bavily vzpomínky z vašeho dětství a mládí či 
zvyprávění vašich příbuzných (předků), bu-
deme moc rády, pokud se o ně s námi podě-
líte. Společně pak budeme moci rozšířit a do-
plnit o nové informace tento cenný archivní 

materiál. Těšíme se spolupráci s vámi.

V. Nejezová, V. Velísková

Poznámka:
Po stopách sazovických řemeslníků se vyda-
li i místní školáci a svůj téměř tříletý projekt 
s názvem Řemesla a živnosti v naší v obci 
zpracovali ve spolupráci s DFS Konopka a CM 
Luňák. Jeho ztvárnění jste mohli zhlédnout při 
červnovém 2. sjezdu rodáků v obci a také na 
říjnovém setkání dětských folklórních souborů 
s názvem Sazovský šáteček. 

Minulost nás stále něčím překvapuje
Pokud si myslíme, že minulost naší obce už 
nás ničím novým nemůže překvapit, jsme na 
velkém omylu. Přesvědčili jsme se o tom po-
měrně nedávno. Víc jak 100 let jsme nevěděli 
o zážitcích legionáře Bohumila Tetoura za 
první světové války, ani o osudech Rudolfa 
Šestáka, který v r. 1913 získal jako první Če-
choameričan pilotní licenci. Oba byli obča-
ny Sazovic. Stejně tak dlouhé roky chodíme 
kolem pomníku Tomáše Garigua Masaryka, 
o významných dnech k němu hasiči pokláda-
jí věnec či kytici s trikolórou a stojí čestnou 
stráž… Přitom o jeho historii víme z kroniky 
jenom tolik, že byl vybudován v r. 1946, že 

se o jeho postavení zasloužili tehdejší hasiči 
a že jako jeden z mála přečkal na svém mís-
tě celou dobu totality. V té době ale nebylo 
možné, aby se při oslavách u pomníku zasta-
vil průvod a byly k němu položeny květiny. 
Teprve letos v srpnu jsme o památce získali 
nové zajímavé informace od Ing. Emila Nová-
ka, sběratele, který se zabývá osudy pomníků 
T.G.Masaryka a E. Beneše v celé České repub-
lice. Tak tedy nové údaje:
Pomník byl odhalen 23. června 1946 (sta-
rostou obce byl v tu dobu Ignác Bakala). 
Na žulovém podstavci je umístěna kruhová 
litinová plaketa o průměru 42 cm s reliéfem 

hlavy T. G. Masaryka. Jejím autorem je sochař 
a medailér Josef Kadlec (1894–1959). Docela 
v zapomnění ale upadla skutečnost, že k této 
události byla vyrobena také pamětní stuha – 
trikolóra s mosazným odznakem a jehlou na 
připevnění. Zhotovila ji firma Karnet – Kyselý, 
továrna na odznaky Praha XI. Na třech ba-
revných polích hedvábné stuhy o rozměrech 
26 x 107 mm lze přečíst nápis:
ODHALENÍ POMNÍKU (bílý pruh) T. G. MA-
SARYKA (červený pruh) V SAZOVICÍCH 
23. 6. 1946 (modrý pruh) 
Původně jsme se domnívali, že pamětní 
stuha se v obci nedochovala, a tak jsme byli 

Bývalá kovárna p. Josefa Šestáka, č. p. 37

Bývalá kovárna p. Františka Slováčka, č. p. 31

Původní kovářská dílna v č. p. 31 
(fotografie z roku 1996

Kovárna p. Aloise Velíska,  
stála naproti domu č. p. 128
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vděčni alespoň za její fotografii, kterou nám 
sběratel poskytl. Nakonec se ale díky jedno-
mu ze sazovických občanů v jeho rodinných 
památkách odznak našel, takže jej obec má 
i ve skutečné podobě.
V naší nevelké obci stál už za první republiky 
ještě jiný pomník. Spolek Místní jednota re-
publikánského dorostu ( M.J.R.D.), který v Sa-
zovicích vznikl v r. 1928 a byl zaměřen na po-
liticko zemědělskou výchovu svých mladých 
členů, nechal v roce 1936 vybudovat pomník 
vůdci agrární strany Antonínu Švehlovi. Stál 
na prostranství uprostřed obce, před used-
lostí Ženatíkových č. 8. Na poměrně vysokém 
štíhlém žulovém kvádru byla umístěna bron-
zová deska o rozměrech 44x34 cm s reliéfem 
hlavy politika, pod níž se nacházel nápis 
Půda – Chléb – Mír. Autor plastiky bohužel 
není znám. Na širokém soklu byl umístěn 
ještě drobnější text – Svému vůdci Dr. Ant. 
Švehlovi k uctění jeho památky věnuje 
M.J.R.D. v Sazovicích 1936. Úplně vpravo 
dole se nacházelo jméno Daněk – Zlín, což 
byl zřejmě zhotovitel pomníku. I když sa-
motný spolek zanikl už v roce 1938, pomník 
na svém místě přečkal celou druhou světo-
vou válku. Na fotografii datované do 40. let 
však chybí bronzová deska se Švehlovým 
reliéfem, zůstal jen nápis Půda, Chléb, Mír, 
slova, jež byla i za Protektorátu patrně „poli-
ticky nezávadná“. Věnování na soklu zakrývá 
na fotografii velký věnec, takže není zřejmé, 
jestli tam v tu dobu ještě bylo. Po stranách 
pomníku zde rostou mladé stromky, což po-
tvrzuje, že jde o snímek z pozdějších let. Není 
jasné, zda se po osvobození v r. 1945 původ-
ní bronzová deska ( za okupace asi ukrývaná) 
vrátila na své místo, nebo se během války 
úplně ztratila a pomník už zůstal bez ní až do 
svého odstranění v r. 1951. Je však možné, 
že ji někdo ze Sazovických ukryl až při této 
definitivní likvidaci pomníku. Našla se tepr-
ve v 90. letech, kdy byla náhodně objevena 
na půdě jedné sazovické usedlosti. Dnes si ji 
můžete na požádání prohlédnout v kanceláři 
místního obecního úřadu.
Po nástupu komunistů k moci byl v r. 1951 
z rozhodnutí tehdejšího předsedy místního 
národního výboru a dalších dvou členů ve-
dení obce pomník rozebrán a odvezen. Dva 
místní občané, kteří se snažili pomník slovně 
bránit (jeden všechno dokonce chtěl foto-
grafovat), byli na udání místních funkcionářů 
obžalováni, že se dopustili (citujeme) veřej-
ného pobuřování proti republice, proti 
její samostatnosti, proti jejímu lidově de-
mokratickému zřízení nebo společenské 
soustavě, které jsou zaručeny ústavou. 
Podle protokolu se jeden nich měl vyjádřit, 
že „diktátoři přicházejí a zase odcházejí, Hitler 
přišel a odešel…“ Druhý z žalovaných napa-
dl jednoho z funkcionářů slovy: „Ty jsi budo-
vatel. Proč nám odvážíte pomník? My ho tady 
chceme míti! Když tady nebude pomník, tak si 
pamatuj, že ty lípy, co jsou na návsi, se jedna 

po druhé ztratí, kdybyste je hlídali, jak chtěli.“ 
Podle obžaloby to oba muži řekli (citujeme) 
v tom úmyslu, aby vzbudili nesouhlas 
s  odklizením pomníku bývalého agrární-
ho ministra Švehly a nesouhlas s dnešním 
lidově demokratickým zřízením. Jednání 
obžalovaných je pro společnost nebez-
pečné, poněvadž zasahuje základy naší 
státnosti – samostatnost, lidově demo-
kratické zřízení. Obvinění tím, že se sna-
žili vyvolati nesouhlas s odklizováním 
pomníku resp. využíti toho k demonstra-
cím proti lidově demokratickému zřízení, 
dali najevo, že chtějí navrácení kapitalis-
mu, útlaku a bídy pracujícího lidu, jehož 
představiteli byli podobní lidé, jako byl 
bývalý agrární ministr Švehla. Jednání 
obviněných zakládá skutkovou podstatu 
trestného činu pobuřování protirepublice 
dle § 81, odst.1 tr.z., a jest proto právem 
žalováno.
Žalobu vyhotovila okresní prokuratura v teh-
dejším Gottwaldově, podpis prokurátora je 
nečitelný.
Komunistické soudy byly v 50. letech značně 
rychlejší než dnešní. 26. června k činu došlo, 
24. července byla dokončena žaloba a hlavní 
přelíčení s obžalovanými se konalo 31.  srp-
na. Jeden z obžalovaných byl odsouzen 
na 6 týdnů vězení (patrně nucených prací) 
v Uherském Hradišti, informace o výši trestu 
druhého aktéra se nedochovala, ale určitě 
byl hodně podobný. Pomník byl z obce od-
vezen, ale nejnižší část soklu zůstala na místě 
ještě dlouhou dobu. Při rozebírání památky 
byla objevena zakládací listina pomníku se-
psaná členy Místní jednoty republikánského 
dorostu i s jejich jmény. Originál listiny se do-
choval dodnes včetně jména jednoho z jeho 
pozdějších likvidátorů. 

Poděkování za cenné informace a dokumenty 
patří sazovickým pamětníkům. S ohledem na 
potomky účastníků tehdejších událostí, kteří 
v obci stále žijí, neuvádíme jejich jména. 

 Mgr. Věra Nejezová

Pomník T. G. Masaryka

Zadní strana odznaku

Pomník Antonína Švehly – 40. léta

Odznak s trikolórou
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Listina se jmény budovatelů pomníku

Krátké zprávy  
a informace z naší 

obce
Poutník

7. července se ode dveří sazovického kostela 
sv. Václava vydal na pěší pouť do Santiaga de 
Compostela, slavného poutního místa na zá-
padě Španělska, pan Vlastimil Potočný (33). Do 
těchto dní urazil víc než polovinu cesty, která 
měří 3200 km. Z České republiky pokračoval 
do Rakouska, prošel i malý kousek Německa, 
Švýcarsko a momentálně putuje přes Francii 
směrem na jihozápad do Španělska. Denně se 
snaží urazit 30 kilometrů, což v často nepřízni-
vém počasí není žádná legrace. Nocuje větši-
nou venku, ubytovny pro poutníky využívá 
spíš pro osobní hygienu. Na své pouti, jak sám 
uvádí, se většinou setkává s vlídností a vstříc-
ností lidí ve všech místech, kudy prochází.
Přejme mu, aby ve zdraví dorazil do vytyče-
ného cíle a domů se vrátil bohatší o hluboké 
duchovní zážitky i zkušenosti z cesty. Bude-
me se těšit na besedu o pouti, kterou určitě 
po svém návratu pro zájemce uspořádá. Po-
kud se budete chtít s putováním Vlastika se-
známit dřív a podrobněji, najdete informace 
na www nasecestajecil.com

Beseda s cimbálovkou
V pátek 2. září uspořádala cimbálová muzika 
Luňák v areálu sazovického koupaliště veřej-
nou zkoušku své kapely. Možnost poslechnout 
si i zazpívat naše krásné moravské písničky při-
lákala několik desítek domácích i přespolních 
přátel folklóru. A nebyli mezi nimi jen ti dříve na-
rození, temperamentní hudba dokázala „rozpa-
rádit“ i mladší ročníky. A tak se pod přístřeškem 
nejen hrálo a zpívalo, ale i tancovalo „o dušu, 
a i když večer už byl chladný a čerstvě pofukova-
lo, nikomu se domů nechtělo. Z veřejných zkou-
šek Luňáku by se mohla stát hezká letní tradice.

Kde a jak hledat fotografie ze sjezdu rodáků
Fotografie z červnového sjezdu sazovických 
rodáků, které pořídil p. J. Pagáč, je možné  
 

najít na webové adrese www.sazovice.cz, 
rubrika Zobrazit fotografie.

Snímky jsou na požádání k nahlédnutí rov-
něž ve velkém albu na OÚ Sazovice.

Nové sazovické firmě se daří
Rodinná firma Dudr Tools v Sazovicích vyrábí 
pilové pásy na řezání dřeva pro největší dře-
vozpracující podniky nejen v České republice, 
ale také na Slovensku a dodává je i do dalších 
40 zemí světa. A firma se rozrůstá, v posled-
ní době rozšiřuje výrobu a zvětšila svou vý-
robní halu na dvojnásobek. Doposud bylo 
denně vyrobeno kolem tisíce pilových pásů, 
nové prostory zvýší produkci asi o 30 %. Tyto 

prostory vznikly přístavbou k dosavadní hale 
a společně představují 2 tisíce m2 výrobní 
plochy. Strojírenská firma zaměstnává přes 
sto pracovníků a přibírá další. Nové zaměst-
nance si sama školí a zaučuje, protože výroba 
pilových pásů je speciální obor.
Do vývoje a inovací investovala firma 10 mili-
onů Kč, v současné době disponuje padesáti 
stroji. Protože výroba, kterou se firma zabývá, 

je specifická, vyžaduje i profesionální stroje. Ty 
však někdy plně nevyhovují, což vedlo k tomu, 
že si je firma dokonce sama postaví a přizpůsobí 
svým potřebám. V nové hale přibylo 15 strojů, 
z toho jsou tři vlastní výroby. Náklady na přístav-
bu činily 35 milionů. Na její střeše se připravuje 
vybudování fotovoltaické elektrárny, která by 
měla začít fungovat zhruba za rok a měla by po-
krýt 30–40 % spotřeby elektřiny firmy. 
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Dobrá zpráva
Sazovice mají v posledních letech štěstí na 
šikovné mladé lidi, kteří se do obce přistě-
hovali, přivdali nebo přiženili. Jsou mezi nimi 
i dva mladí výtvarníci, pan Jakub Hladký, 
autor kresby na letošní hasičské pozvánce 

k oslavě svátku sv. Václava, a paní Markéta 
Němcová, která krásně vyzdobila titulní stra-
nu velkého obecního fotoalba se snímky ze 
sjezdu rodáků.

Pořád je co objevovat 
Členové místního sboru dobrovolných hasičů 
mohou mít radost ze zajímavých drobných pa-
mátek, které se v poslední době objevily a vzta-
hují se k historii jejich sboru. Vedle pamětního 
odznaku k odhalení pomníku T. G. Masaryka 
z r. 1946 (viz článek Minulost nás stále něčím 
překvapuje) je to také pamětní odznáček ve 
tvaru malého erbu v  barvách trikolóry, který 
nese text 100 let zrušení roboty, Sbor dob-
rovolných hasičů Sazovice 1948. Jsou to ta-
kové malé dílečky do 120 let staré existence 
sboru, kterou hasiči oslaví v příštím roce.

Náš kostel stále budí pozornost
23. září natočila redaktorka Českého roz-
hlasu Zlín, slečna Petra Kopásková reportáž 
o kostele a rozhovor o sv. Václavu s členkami 

sazovického Spolku sv. Václava paní Marií Ra-
pantovou a paní Věrou Nejezovou. Natáčení 
probíhalo v prostorách kostela a odvysíláno 

bylo v dopoledních hodinách 28. září, tedy v 
den svátku patrona naší obce.

Humanitární sbírka pro Diakonii Broumov
proběhne na sběrném dvoře v naší obci v sobotu 12. listopadu od 9 do 15 hodin.  

Sbírat se bude oblečení, obutí, přikrývky, ložní prádlo, ručníky, knihy, hračky (úplné a nepoškozené).

Poděkování
Děkujeme p. Janu Velískovi za dar pro místní muzeum – starožitný stojan pro vánoční stromeček,  

a p. Zdenku Ženatíkovi za poskytnutí cenného historického materiálu – starých odznaků Sboru dobrovolných hasičů Sazovice z r. 1946 a 1948  
a dále originálu listiny s podpisy budovatelů pomníku A. Švehly z r. 1936, která byla uložena v jeho soklu.

Závodilo se ostošest...
V podzimním čísle Sazovických novin nechá-
vám prostor pro pár řádků našim závodním 
družstvům. Níže uvedené informace pro 
vás sepsala proudařka našeho družstva žen, 
slečna Nela Furmanová: „Letos se na star-
tovní čáře v sazovickém dresu objevily hned 
4 týmy.
Začneme těmi mladšími, tedy kategoríi do-
rostenců. Dorostenci začali zimní přípravu už 
v říjnu v hale, kde trénovali kondičku. Co se 
týče Zlínské ligy požárního sportu bojovali až 
do poslední soutěže, kde se rozhodlo a skon-
čili celkově na 3. místě, o bod ztratili druhé 
místo. Naši dorostenci si také zaběhli další 
„osobáček“, a to čas 16:51, rychleji za 16:18. 
Za tuto sezonu to bylo celkově 4x 3. místo 
a 2x 2. místo.

Letos se u nás podařilo složit i družstvo žen. 
Závodily převážně ve Zlínské lize požárního 
sportu, ale zaběhly si i jiné soutěže. Obje-
vily se na VCUH či PHL. Měly také možnost 
zastupovat okres Zlín na soutěži O zlatý po-
hár hejtmana Zlínského kraje. Jejich dosa-
vadní nejlepší čas je 18:78 a je z Kněžpole, 
kde skončily na krásném 2. místě. Ve Zlínské 
lize skončily na 9. místě. Mužům nad 35 let 
se ale také velice dařilo. Z Machové,Tečovic, 
Lhoty a Lukova si odvezli poháry za druhé 
místo a celkově v seriálu ZLPS skončili na 
2.místě. Taky ještě dodám, že kluci z do-
rostu si zaběhli pár soutěži za muže. Tolik 
stručně o závodění pohledem naší prou-
dařky a já už jen stručně doplním, co bylo 
i nebylo. 

1. až 5. srpna proběhl příměstský tábor pro 
děti z SDH. Děti se scházely u zbrojnice ka-
ždý den kolem 7. hodiny a čekal je pestrý 
program až do 16. hodiny. Tábor organizoval 
trenér naší mládeže pan Josef Gerža se svojí 
ženou Světlanou. O prázdninách mělo dále 
proběhnout taktické námětové cvičení naše-
ho 3. okrsku, ale bylo z pro mě nepochopi-
telných důvodů 2x zrušeno ze strany HZSČR. 
Letos už tedy neproběhne.
Stejně tak jsme museli zrušit soutěž pro dří-
ve narozené – Memoriál Libora Kučery. Za to 
však mohl nezájem okolních sborů.
23. září jsme uspořádali taneční zábavu 
v areálu Zahrázovo s kapelou M.O.P. 69. Tato 
pro nás nepříliš známá kapela předvedla své 
vysoké kvality a hrála opravdu skvěle. Navíc 
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Zprávičky z včelařského kroužku 
Po prázdninách se někteří členové našeho 
kroužku zúčastnili 15. ročníku sportovně-
-vědomostní akce „Mladcovská hoblovač-
ka“. Akci pořádají nadšenci (především 
z  Mladcové) z řad hasičů, myslivců, spor-
tovců ad. Zájemci se mohou zaregistrovat 
a soutěžit v různých disciplínách. Jsou zařa-
zeni do skupin podle věku a na konci akce je 
každá skupina vyhodnocena a její členové 
odměněni drobnými dárky. Soutěží se ve 
vědomostech, dovednostech i sportovní 
zdatnosti (běh přes překážky, hod na koš, 
střelba na cíl, kop do branky, ale také vázání 
uzlů, poznávání hub, přírodnin, lesních zví-
řat apod.)
Náš včelařský kroužek přijal pozvání od or-
ganizátorů a již počtvrté jsme se této akce 
zúčastnili. Tentokrát jsme si pro zájemce při-
chystali zkoušku zručnosti. Kdo chtěl, mohl 
si u nás vyzkoušet, jak se vyrábí rámečky do 
úlů. Pomocí kladívka a hřebíků si děti stloukly 
rámeček, přibily mezerník a provlekly drátek. 
Zájemců se u nás vystřídalo hodně. Někteří 
byli šikovnější a jiní zase museli vytáhnout 
ohnutý hřebík a zkusit to ještě jednou. Mno-
hé zaujal náš prosklený úl, kde mohli pozo-
rovat chování včel. Přestože se naše včelky 
nemohly z úlu dostat ven, poletovalo kolem 
našeho stanoviště několik včelích dělnic 
a snažily se dostat dovnitř, protože už na dál-
ku vycítily medové zásoby ukryté v úlu. Letos 

jsme první med vytočili v červnu a druhý až 
v červenci. První med jsme opět napastovali, 
aby se dal dobře namazat na chleba a každý 
včelařík dostal domů skleničku medu. Neza-
pomněli jsme ani na naši školní jídelnu. Pár 
skleniček jsme schovali na vánoční jarmark, 
abychom měli kupujícím co nabídnout. Už 
abychom pomalu začali přemýšlet, jaké dal-
ší výrobky vám připravíme. Ale do té doby 
máme v kroužku ještě spoustu práce. Musí-

me uklidit včelnici, vyřadit špatné rámky, vy-
tavit starý vosk a objednat nové mezistěny, 
vyrobit nové rámky…
Pokud nám bude počasí přát, najdete nás 
každé úterý od 14:30 do 16:00 hod na školní 
zahradě.
Přejeme vám krásný podzim.

Za včelařský kroužek  
Jitka Kučerová, vedoucí

Krotíme dravce Ten by se určitě hodil tatínkovi do zahrady

Učíme se vázat uzly U našeho stanoviště bylo živo

zde hraje na bicí i jeden člen našeho sboru, 
Marek Brázdil. I když byla dost zima, tak se 
celá akce vydařila, jen návštěvníků mohlo 
přijít víc. Ale to už neovlivníme a budeme se 
těšit na příště, protože tato kapela u nás ur-
čitě nehrála naposled. 28. září pak proběhly 
tradiční oslavy patrona naší obce sv. Václava.

A co nás v brzké době čeká?
–  28. října projde naší obcí lampiónový prů-

vod.
–  29. října proběhne tradiční vycházka do 

přírody.
– V listopadu by měla proběhnout valná 

hromada našeho sboru.

Tolik tedy o tom, co nás brzo čeká, a mně už 
jen zbývá popřát vám klidný podzim a poho-
du u rodinného krbu.

Tomáš Omyla
jednatel 3. okrsku

jednatel SDH Sazovice
velitel družstva JSDH Sazovice 
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Luňák s Konopkou
Díky Bohu, tento již bezcovidový rok jsme 
neotáleli, pilně cvičili, a mohli se tak zúčastnit 
mnoha zajímavých akcí. Děti z DFS Konopka 
v květnu již tradičně přivítaly do života nové 
občánky Sazovic. Vyzdvihl bych přehlídku 
dětských souborů Hulínské Hanáček, kde 
jsme na konci května společně s Konopkou 
vystupovali s pásmem Na Turka a dle mého 
názoru jsme předvedli velmi dobrý výkon. 
Navázal bych červnovým sjezdem rodáků, 
kde jsme opět společně připomněli rodá-
kům historii řemesel v obci Sazovice. Hráli 
jsme pro poslech jak v kulturním domě, tak 
před muzeem, kde si naši cimbálovku rádi 
poslechli všichni kolemjdoucí návštěvníci.
Na konci školního roku nás čekal za odmě-
nu tradiční výšlap na Chlum. Neměl bych 
zapomenout na svatbu naší primášky Barči 
Doleželové, dnes již Paštěkové. Svatební ve-
selí jsme si všichni z cimbálovky užili a stále 

se rádi k této akci ve vzpomínkách vracíme. 
Koncem srpna jsme uspořádali Večer u cim-
bálu na koupališti v Sazovicích, který, pokud 
se nemýlím, jsme si vyzkoušeli poprvé. Podle 
mého názoru nás velmi obohatil, jelikož jsme 
si například vyzkoušeli zahrát písničky, které 
jsme v životě neslyšeli, ovšem když si taneč-
níci poručí, není cesty zpět. V příštím roce by-
chom chtěli tuto akci určitě zopakovat.
Konec září bývá ve znamení oslav patrona 
obce sv. Václava spojených s krojovaným 
průvodem a mší svatou v místním kostele. 
Také Konopka i Luňák ve slavnostních krojích 
se každým rokem do průvodu zapojí. 
O prvním říjnovém víkendu jsme pozvali 
na folklórní setkání s názvem Sazovské šá-
teček dva dětské soubory. Z Valašska přijel 
soubor Malá Lipta s muzikou Cérky z Liptálu 
a z hanáckého Přerova k nám zavítal soubor 
Trávníček s primáškou své muziky, které při 

hudebním doprovodu souboru ochotně vy-
pomohl náš Luňák. Toto folklórní odpoledne 
se vydařilo a odměnou všem účinkujícím byl 
potlesk zaplněného kulturního sálu.
A co nás čeká v nejbližší době? Naše muzi-
ka hraje na několika soukromých akcích – 
oslavy, svatby apod. V listopadu se sejdeme 
s Konopkou na valné hromadě Sboru dobro-
volných hasičů Sazovice, pak si naši cimbá-
lovku můžete poslechnout na zvěřinových 
hodech a poslední adventní sobotu bychom 
chtěli konečně pokřtít naše vánoční CD. Na-
hráli jsme ho sice už v loňském roce, ale kvůli 
pandemii covidu – 19 se křest nemohl konat. 
Slavnostní akce by tedy měla proběhnout až 
letos v rámci vánočního jarmarku v Sazovi-
cích. Tak nám držte palce, ať se to všechno 
podaří.

Za DFS Konopka-Ilona Doleželová,  
za CM Luňák-Matyáš Minařík

Sazovický šáteček – Čepení nevěsty

Svatba naší primášky

Saz. šáteček – Pečeme chlebíčekSaz. šáteček - DFS Malá LiptaSaz. šáteček – DFS Trávníček z Přerova

Svatební obřad

Koncert Luňáku před muzeem
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Už je tady zase podzim 
Spolek HaŠLeRGy měl po nabitém jaru od-
počinkové léto a doufáme, že i vy jste jej měli 
klidné a krásné. Ale neznamená to, že bychom 
nic neplánovaly a nevymýšlely, ba naopak. 
Mrzí nás, že se nám letos nepodařilo usku-
tečnit stanování spojené se stezkou odvahy, 
protože víme, že tato akce bývá mezi dětmi 
velmi oblíbená. Nicméně jsme se s vámi pře-
ce jen viděli. A to na dětských cyklistických 
závodech, které v sobotu 10. září pořádal na 
výletišti Zahrázovo cyklistický oddíl Bike Team 
ze Sazovic. Postaraly jsme se o doprovodný 
program, aby měly děti o zábavu postaráno 
i  mezi jednotlivými závody. Mohly si s námi 
vyzkoušet střelbu z luku, vytvořit si antistreso-
vý míček, rozcvičit se v rámci opičí dráhy ane-
bo si vyrobit pamětní odznak. Akce se vydařila 
a my se těšíme na další super spolupráci.
A co bylo dál? Přece naše již tradiční draki-
áda! Proběhla v sobotu 8. října a náležitě se 
vydařila. Nad polem za výletištěm Zahrázovo 
se vznášelo plno draků a dračic, kteří se na 
obloze opravdu vyjímali. Letos se soutěžilo 
celkem ve třech kategoriích: Nejvýše letící 
drak, Nejkrásnější vyrobený drak a Nejkrás-
nější kupovaný drak. Novinkou tohoto roku 
byla tvořivá soutěž přímo v rámci akce. A tak 
jsme udělili nakonec hned čtyři velká oceně-
ní. Ale jak už všichni dobře ví, z našich akcí 
neodchází nikdo s prázdnou, dárečky čekaly 
úplně na všechny účastníky drakiády. Vděčí-
me za to především našim sponzorům – fir-
mám MRB Sazovice, spol.s r.o., MG servis, JCV 
food, PDK styl a také firmě Vitar.
Že se jen nepouštěli draci, je jasná věc. Na 
děti čekal opět bohatý doprovodný program. 
Měly možnost vyrobit si podzimní dekoraci, 
zaskákat si na trampolínách, které přivezlo 
dámské fitness studio Meet Fit. Mohly si „pro-
šmejdit“ hasičské auto či vyrobit obrázek 
z  barevných písků. A nakonec na ně čekalo 
již tradiční hledání pokladu.
Počasí nám vyšlo, zase nám bylo krásně 
a  jsme za to vděčné. Ale především jsme 
vděčné, že na naše akce chodíte a společně 
s námi si to vždy užíváte.
Přejeme vám krásné podzimní dny.

Vaše HaŠLeRGy

My malí to taky umímeDoprovodné aktivity

Spokojení organizátoři

Byla nás plná Zahrázka
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Z činnosti spolku Gučabab
V červnu obvykle pořádáme pro naše ško-
láky a ostatní děti ze Sazovic Vítání prázd-
nin. Letos jsme se rozhodly tradici trošku 
změnit. Ve středu 24. srpna jsme uspořádaly 
Rozloučení s prázdninami. V odpoledních 
hodinách se sešlo na výletišti Zahrázovo 
nemalé množství dětí i rodičů. Čekalo na 
ně několik soutěžních stanovišť , kde si děti 
mohly zaskotačit, zastřílet z luku nebo za-
skákat v pytli. Každé dítko bylo posléze od-
měněno malým dárkem na cestu do školy. 
Večer jsme zapálili oheň a opekli špekáčky, 
aby nikomu nekručelo v břiše při promítání 
filmu Rakeťák. Až v pozdních nočních hodi-
nách se všichni rozešli do svých postýlek.
Další naše akce se uskutečnila 30. září 2022 
v zasedací místnosti obecního úřadu, ten-
tokrát byla určena pro sazovické ženy. Se-
šly jsme se, abychom vytvořily podzimní 
dekorace do truhlíků, kterými vyzdobíme 
naše domy. Pod vedením zkušené zahrad-

nice paní Dany Janíkové nám šla práce 
skutečně od ruky a naše výtvory nás velmi 
potěšily. 
Připojujeme také informace o dalších našich 
plánech pro zbytek tohoto roku. V listopadu 
se opět zapojíme do charitativní akce Vánoč-
ní hvězda, o termínu objednávek a  prodeji 
květin vás budeme s předstihem informovat. 
Na pátek 25. 11. 2022 jsou plánované ad-
ventní dílny, kde si budete moci vyrobit 
například adventní věnec, dřevěný svícen 
a další vánoční ozdoby a dárečky. Dílny poté 
zakončíme ve spolupráci s obecním úřadem 
rozsvícením vánočního stromu na sazovické 
návsi. Touto cestou vás chceme všechny na 
tuto akci srdečně pozvat. Doufejme, že se 
situace výrazně nezhorší a vše se uskuteční 
podle našich plánů.
Krásný podzimní a nadcházející zimní čas 
přeje 

 Gučabab

Výsledky našeho snažení

Za chvilku už bude tma

Tvořili jsme

Bylo z čeho vybírat

Společná opékačka

Výroba podzimních dekorací

Závodili jsme
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Obecní knihovna Sazovice
Milí čtenáři,
čas prázdnin a letních dovolených je v nená-
vratu. Dny se začínají pomalu krátit a nastá-
vá ta správná doba vzít do ruky zajímavou, 
napínavou, naučnou nebo i pohádkovou 
knihu, ponořit se do děje a na chvíli zapome-
nout na starosti, které každý z nás musíme 
denně řešit. 
V měsíci srpnu se knihy nepůjčovaly. Ale tak 
jako každý rok, i v tomto roce na vás, čtenáře, 
obec myslela a uvolnila 16.000,- Kč na nákup 
nových knih. Za 15.000,- Kč bylo nakoupeno 
61 nových titulů různého žánru – pohádky 
pro děti, knihy vhodné pro mládež, dospě-
lým čtenářům romány, detektivky, krimi a ne-
bylo zapomenuto ani na naučnou literaturu.
Navíc bylo knihovně věnováno 27 knih – 
z  toho je 10 pohádkových – v ukrajinštině. 
Do knihovny přibylo tedy celkem 87 nových 
knih. A aby toho nebylo málo, tak koncem 
měsíce října 2022 proběhne zase výměna 
knih z Krajské knihovny Františka Bartoše ve 
Zlíně. 
Knihovna je stále otevřena každý čtvrtek 
a půjčovací doba po nedávné změně zůstá-

vá jen odpoledne a to od 14.00 hodin do 
19.30 hodin. 
V polovině září se v knihovně sešly členky 
spolku Gučabab, společně se seniorkami, 
aby naplánovaly, jaké akce se v příjemném 
prostředí knihovny dají uskutečnit. Nápadů 
bylo hodně a první z nich se zrealizoval hned 
30. září.
Knihovnu zaplnily nádherné dekorace truhlí-
ků a květináčů, které si, každý, kdo se zúčast-
nil, vytvořil z živých podzimních rostlinek. 
Organizátorkám patří veliké poděkování za 
zajištění dostatečného množství dekorační-
ho materiálu. Každá z nás si při tvoření svého 
truhlíku uvědomila, jaké má podzim kouzlo 
a že stojí za to se kolem sebe dívat a žasnout, 
co nám příroda všechno dokáže nabídnout. 
A jenom na nás záleží, abychom se z této 
nabídky dokázali těšit. Některé dekorace do-
konce hned v sobotu 1. října zdobily obec-
ní sál, kde se uskutečnilo setkání dětských 
folklorních souborů nazvané Sazovské šáte-
ček.
Pokud vás zajímá, co všechno se v knihovně 
děje, stačí se jen ve čtvrtek na chvíli zastavit. 

Je zde také možnost promítnutí fotek a videa 
z nedávného sjezdu rodáků. 

Těším se na vás Marie Ordáňová

Podzimní dekorace 

Nové knížky pro děti

Beseda po vydařené práci

Některé nové tituly
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Letenský kolotoč
Letenský kolotoč je nejstarší dochovaný 
podlahový kolotoč v republice a patrně 
i  v  Evropě. Tato chráněná technická památ-
ka se poprvé roztočila v roce 1892, kdy byla 
instalována v Praze na Královských Vinohra-
dech. Atrakci postavil tesař Matěj Bílek a je-
jím původním majitelem byl Josef Nebeský. 
V tehdejším stavebním povolení se mj. píše, 
že „kolotoč se uvádí v pohyb tlakem obíhající-
ho sluhy“ a že „pro nepohodlnost zařízení to-
hoto zřídí pan majitel zařízení pohyb strojní“. 
Jízdu pak doprovázela hudba z orchestrionu 
zn. Atlantic.
O dva roky později, v r. 1894 byl kolotoč pře-
stěhován na Letnou, kde v tu dobu již byla 
provedena elektrifikace. V blízkosti se nachá-
zela konečná stanice tramvaje, a proto bylo 
možné i kolotoč připojit na elektrický pohon. 
Dnes naproti němu stojí budova Národního 
technického muzea, které se od r. 2004 stalo 
jeho majitelem. Od r. 1991 je kolotoč chráně-
nou technickou památkou.
Na původním kolotoči se otáčelo pouze 
19 koníků, kteří vypadali velmi reálně a byli 
potaženi pravou koňskou kůží. Někteří měli 
velikost téměř skutečných zvířat, jiní dosaho-
vali výšky pejsků. Makety koníků dostaly od 
návštěvníků i různá jména, např. Polly, Flóra, 
Blesk, Jurášek nebo Šemík.
Ve 30. letech minulého století přibyla na 
podlaze kolotoče 4 dřevěná závodní autíčka, 
která měla podobu tehdejších automobi-
lových modelů. V této podobě byla atrakce 
provozována až do r. 2004. Pak následovala 
dlouhá doba rekonstrukce a restaurování pa-
mátky. Její vlastník, Národní technické muze-
um, usilovalo o otevření kolotoče v co možná 
nejvíc autentické podobě odpovídající době 
jeho vzniku. Restaurování koníků provedl 
Karel Dušek. Dřevěné konstrukce jsou znovu 
potaženy skutečnou koňskou kůží (včetně 
uší a nozder), která byla dovezena z Francie. 
Každé skleněné oko koníků bylo vyrobeno 
na míru v Německu. Nosnost maket se pohy-
buje okolo 100 kg.
Restaurována byla i papírmašová brnění ry-
tířů, kteří zdobí interiér. Dřevěná historická 
autíčka byla nahrazena novými, ručně vyro-
benými z plechu.

Na rekonstrukci a opravách památky praco-
vali odborníci z různých oborů – tesaři, truh-
láři, kováři, klempíři, zámečníci, čalouníci, 
lakýrníci, elektroinstalatéři ad. a byla finan-
cována z účelové dotace Ministerstva kultury 
ČR, která dosáhla 23 milionů Kč. Oprava koní-
ků se uskutečnila z veřejné sbírky.
Znovu do provozu byl kolotoč uveden 
11.  července 2022, v den 128. výročí jeho 
reinstalace a kolaudace na Letné a v roce 
130. výročí od jeho vzniku a první instalace 
na Královských Vinohradech. 
Atrakce bude otevřena jen v létě o víkendech 
a státních svátcích, vstupné za 5 minut jízdy 
činí 80 Kč.
Na náročné rekonstrukci 130 let staré památ-
ky se podílel i pan Tomáš Večeřa, výrobce šla-
pacích autíček ze Sazovic. Pracovníci NTM jej 
oslovili v r. 2020 v Praze při závodu šlapacích 
autíček, který probíhal v rámci nejstaršího čes-
koslovenského závodu historických vozidel 
1000 mil československých, a nabídli mu 
spolupráci na restaurování letenského koloto-
če, konkrétně výrobu šesti dobových autíček. 
(Muzeum předtím dlouho marně shánělo od-
borníky v zahraničí.) Co se týká samotné výro-
by, mělo muzeum řadu specifických požadav-
ků a podmínek. Musí být zachována autenticita 
30. let, konkrétně značka Aero 30 předválečné 
výroby. Autíčka musí být plechová a jejich díly 
musí být vyrobeny bez použití forem, pouze 
ručním vyklepáním jednotlivých tvarů.
Historický buchar – stroj na ruční zpracování 
plechu se výrobci podařilo sehnat ve starém 
lihovaru až u Pardubic, kde s radou a pomocí 
tamějšího pracovníka skutečně doslova po 
nocích, ručně, bez jakékoliv formy vyklepal  
 

všechny části celkem šesti autíček. Tato fáze 
výroby byla zřejmě nejnáročnější. Desetitu-
nový stroj nebylo možné přemístit, a tak pan 
Večeřa byl nucen dojíždět do již zmíněného 
lihovaru tak dlouho, dokud všechny části au-
tíček nebyly zpracovány.
Další část výroby probíhala už povětšinou 
v dílně p. Večeři v Sazovicích. Vždy dvě autíčka 
dostala stejnou barvu patinového laku – sme-
tanově bílou, vínově červenou a námořnicky 
tmavě modrou, tj. stylizované barvy trikolóry.
I ozdobné linkování na karosérii bylo pro-
vedeno ručně, stejně jako čalounění. Na 
konečné podobě autíček se kromě p. Večeři 
podílelo dalších pět profesí – klempíř, svářeč, 
čalouník, lakýrník a linkař a byli to opravdoví 
machři.
Výroba autíček se uskutečnila během čtyř 
měsíců, od března do července 2022, což 
byl hodně napnutý termín. Ale podařilo se, 
na kolotoč instaloval p. Večeřa svůj „vozový 
park“ dva dny před jeho slavnostním ote-
vřením. Historických „aerovek“ tu najdete ale 
jenom pět, šesté autíčko zařadilo do svého 
depozitáře technických památek Národní 
technické muzeum. Stejně tak v něm našel 
své místo i jeden ze zrestaurovaných koníků.
 V dokumentaci obnoveného letenského ko-
lotoče, této krásné národní technické památ-
ky, je uvedeno vedle jména výrobce nových 
autíček p. Tomáše Věčeři i jméno Sazovic a na 
všech pěti „vozech“ je připevněna oválná 
kovová plaketka se jménem Tomášovy fir-
my Czech Pedal Car. Sazovice se tak mohou 
pochlubit dalším šikovným, podnikavým 
a úspěšným občanem.

Mgr. Věra Nejezová

Už jsme v Praze

Interiér kolotoče

Přehlídka vozového parku pro Letnou

Letenský kolotoč zvenku

Výroba v plném proudu
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Oslavy patrona naší obce a další krásné akce v našem kostele 
Opět po roce, ve středu 28. září jsme oslavi-
li svátek patrona naší obce, kostela a celého 
národa, svatého Václava. Tento slavnostní 
den začínal jako vždy budíčkem dechové 
hudby Zdounečanka, pak následoval průvod 
obcí a v 10 hod. byla sloužena slavnostní mše 
svatá.
Náš pan farář Michal Šálek pozval tentokrát 
novokněze P. Františka Šary, který měl 
svou primici v Lidečku a nyní je knězem v Bí-
lovicích. Při své promluvě zmínil život mladé-
ho knížete sv. Václava, který žil podle Kristo-
va učení, ke kterému ho vedla jeho babička 
svatá Ludmila. Před tím než začal budovat 
pokojné soužití ve své vlasti i se sousedními 
národy, povolával ještě kněze a stavěl koste-
ly, aby posílil víru v Krista. Miloval všechny 
lidi, chudé i bohaté.
Cituji ze závěru kázání P. Šary: „Braňme 
náš pozemský domov, vlast, církev, ro-
dinu a  přátele před neštěstím sobectví, 
neúcty k druhým, před násilím, před 
neporozuměním, před politickým po-
pulismem, před ekonomickým vyděrač-
stvím, před zanedbáváním křesťanských 
ctností lásky, naděje a víry.“ A já to řeknu 
velmi jednoduše, snažme se každý ales-
poň trošku žít podle vzoru našich světců 

a bude nám dobře na zemi i na věčnosti.
Po mši svaté udělil P. Šary hojnému počtu 
přítomných své novokněžské požehnání. 
Novokněz nad přítomnými vztahuje své po-
svěcené ruce a vyprošuje jim od Boha zdraví, 
pokoj a vedení Duchem Svatým.
Dalším významným dnem v našem kostele 
je památka vkládání ostatků fatimských dětí, 
svatého Františka a svaté Hyacinty, do tubu-
su ve zdi kostela, vedle bronzového reliéfu 
Panny Marie. Nejbližší den k 13. 10., kdy se 
Panna Maria ve Fatimě zjevila těmto dětem 
naposledy, připadl letos na neděli 16. října. 
V našem kostele byla sloužena nedělní ranní 
mše svatá za naše děti a dospívající mládež. 
Po ní se konala tzv. Malá pouť dětí, které 
dostaly jako upomínku na tento den bílé ple-
tené andělíčky. V suterénu kostela bylo pro 
děti i ostatní účastníky mše připraveno malé 
občerstvení (párek v rohlíku, koláček, káva, 
čaj a drobná „mlsnotka“). Nechyběly oblíbe-
né balonky, obrázky a jiné drobnosti.
Děkuji všem rodičům, kteří se i v ranních ho-
dinách vypravili se svými dětmi na mši svatou 
a přišli si pro požehnání do dalších dnů. 
Jak jsem se zmínila v předchozích číslech 
Sazovických novin, k 5. výročí vysvěce-
ní kostela v Sazovicích jsme ve spolupráci 

s  paní Gabrielou Gajzlerovou plánovali dle 
možností besedy na různá, ale vždy důležitá 
témata pro život.
Tentokrát přijměte pozvání na vernisáž vý-
stavy fotografií Romana Nehery a autor-
ské čtení Marty Hošťálkové z publikace 
Doprovázení člověka v nemoci, která se 
koná v neděli 20. listopadu v odpoledních 
hodinách v kulturním zázemí kostela sv. Vác-
lava.
Výstava fotografií bude zapůjčena z Institutu 
klinické pastorační péče v Olomouci a potrvá 
do 4. 12. 2022.
Výstava nás uvede do doby adventní, v níž 
blízkost a zájem o druhého člověka je prvo-
řadou hodnotou celé křesťanské Evropy vra-
dostném očekávání narození Ježíše Krista.
Bližší informace budou uvedeny na zvacích 
plakátcích. Těšíme se na vaši účast.
27. listopadu začíná doba adventní. Už 
nyní zveme děti na středeční mše svaté, kdy 
před zahájením bohoslužby nesou děti k ol-
táři rozsvícené lampičky jako symbol očeká-
vání světla – narození Ježíška.
Za Spolek sv. Václava vám všem přeji hodně 
zdraví a pokojných dnů.

Marie Rapantová 

Sváteční den byl jasný, ale chladnýSvatováclavská mše svatá

Novokněz  P. František ŠarySlavnostní obřad
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První americký svatý
První svatý byl ve Spojených státech ame-
rických svatořečen 19. června 1977. Nebyl 
to však americký občan, ale Jan Nepomuk 
Neumann, kněz pocházející z jižních Čech, 
z  Prachatic. Tam se do rodiny punčocháře 
narodil 28. března 1811. Rodiče mu vybrali 
jméno podle Jana Nepomuckého pocházejí-
cího z nedalekého Pomuku, který byl na jihu 
Čech a na Šumavě velmi oblíbeným světcem. 
Janův otec byl bavorský Němec, matka Češ-
ka a rodina žila v Čechách, které byly součástí 
Rakouska. I když se Jan sám prohlašoval za 
Čecha, mluvil německy. Pro tehdejší dobu 
byla tato situace celkem obvyklá.
Jan studoval na gymnáziu v Českých Budě-
jovicích, poté vstoupil do kněžského seminá-
ře a pokračoval ve studiu teologie, filosofie 
a přírodních věd v Praze. Jeho velkým snem 
byl odjezd do tenkrát ještě hodně drsné 
a divoké Severní Ameriky, kde chtěl působit 
jako misionář. Stále mu ale chybělo kněžské 
svěcení, které bylo pro nadbytek duchovních 
v diecézi neustále odkládáno. Protože Jan 
nechtěl déle čekat, zařídil si i tak pozvání do 
Ameriky a vydal se na cestu. Její první část do 
Paříže a odtud do přístavu Le Havre absolvo-
val pěšky, protože na jinou dopravu neměl 
peníze. 20. dubna 1836 nastoupil na loď a po 
čtyřicetidenní plavbě konečně uviděl břehy 
vysněného Nového světa.
Starý newyorský biskup ho vřele přivítal a byl 
nadšen Janovými jazykovými znalostmi, kte-
ré byly skutečně mimořádné. Kromě latiny 
a  řečtiny ovládal také francouzštinu, anglič-
tinu, němčinu, španělštinu a italštinu. V zemi, 
do níž proudili přistěhovalci z celé Evropy, to 
byla obrovská výhoda. Biskup Jana také ne-
prodleně vysvětil na kněze.
Prvním Janovým působištěm se stalo Willi-
amsville blízko Niagarských vodopádů. Mís-
to bylo sice bohaté na rozmanitou faunu 
a flóru, ale podnebí zde bylo velmi nezdravé, 
půda vlhká a bažinatá, s obrovským množ-
stvím moskytů, kteří sužovali lidi i zvířata. 
Na nemoci a úmrtnost obyvatel mělo vliv 
i nestálé počasí, kdy denní vedra střídal silný 
noční chlad.
Rozloha Janovy farnosti byla obrovská, měři-
la 1 500 km2. Farmy přistěhovalců, převážně 
z Německa, Irska a Francie, byly roztroušeny 
mezi poli a pastvinami na míle daleko od 
sebe. Obstarávat zhruba 400 rodin ve své 
farnosti byl pro Neumanna často nadlidský 
úkol. Neustále musel cestovat, a protože 
neuměl jezdit na koni a koní se navíc bál, 
nachodil stovky kilometrů pěšky. V oblasti 
tenkrát ještě nebyly kostely, proto všechny 
bohoslužebné předměty ke mši nebo udě-
lování svátosti nosil v batohu na zádech. Je 
obdivuhodná obětavost a oddanost tohoto 
drobného, hubeného muže (měřil pouhých 
152 cm), který své poslání zvládal navzdory 

dešti, vedru, ale také různým nebezpečím, 
s  nimiž se setkával. Před smrtí vyčerpáním 
jej v naprosté pustině zachránili například 
kočovní indiáni a na bizoní kůži jej donesli 
do bezpečí. Jindy zabloudil do ubohého pří-
bytku, kde žilo slepé irské děvčátko se svým 
umírajícím otcem. Kněz nemocného vyzpo-
vídal a dal mu rozhřešení, ale poté si uvědo-
mil, jakým neštěstím by byla otcova smrt pro 
slepou dcerku, a začal jednat. Na kamnech 
svařil zbytek mešního vína, které s sebou 
nesl, a dal ho vypít nemocnému. Svatý svařák 
byl zázračný a Ir se uzdravil.
Jan si postupně získával důvěru, úctu a lásku 
svých farníků, ale služba byla fyzicky nesmír-
ně náročná a nemoc z vyčerpání se často vra-
cela. Po celou tu dobu neměl ani vlastní faru, 
bydlel z milosrdenství u jedné chudé rodiny 
a živořil na hranici nouze.
V roce 1840 byl jeho zdravotní stav tak váž-
ný, že se z posledních sil vydal hledat pomoc 
v klášteře redemptoristů v Pittsburghu. Spi-
ritualita redemptoristů – šíření víry a život 
v chudobě, čistotě a poslušnosti Jana silně 
ovlivnila a byla mu natolik blízká, že hned 
po uzdravení vstoupil do této kongregace. 
Čekaly na něj nové úkoly, brzy byl pověřen 
řízením komunity v Pittsburghu a v r. 1847 
dokonce celé řádové provin-
cie, kam spadaly všechny ame-
rické kláštery redemptoristů. 
Přitom neúnavně vyučoval, za-
kládal a budoval kostely a ka-
tolické školy. Protože v průmy-
slovém Pittsburghu ho opět 
trápilo zdraví, byl přeložen do 
Baltimoru a v r. 1851 navržen 
na místo biskupa v tehdejším 
duchovním středu Ameriky, ve 
Filadelfii. I když se tomu zpo-
čátku bránil, v r. 1852 do úřadu 
nastoupil.
Pro filadelfskou honoraci ne-
byl nový biskup příliš atrak-
tivní a reprezentativní. Byl 
malé postavy, málo elegant-
ní, mluvil se znatelným cizím 
přízvukem… Neúčastnil se 
společenských akcí, zato pře-
devším poctivě pracoval. Pra-
videlně navštěvoval všechny 
fary ve městě i vzdálenější 
místa diecéze, kázal v něm-
čině a angličtině, v mnoha 
jazycích zpovídal. A s nadše-
ním převzal úkol, který zapo-
čal jeho předchůdce – dosta-
vět filadelfskou katedrálu.
V r. 1854 po 18 letech opět na-
vštívil Evropu. Byl služebně po-
volán do Říma, ale na zpáteční 
cestě navštívil i Prahu. Setkal 

se zde i s bývalým císařem Ferdinandem V., 
který po své rezignaci v Praze trvale žil, a ob-
držel od něho tisíc zlatých na dobudování 
katedrály ve Filadelfii. A ve své skromnosti 
nenápadně přicestoval i do Prachatic, kde 
mu ale místní rodáci připravili vřelé a dojem-
né přivítání.
Biskup Neumann zemřel 5. ledna 1860 
v pouhých 49 letech, kdy vyčerpáním padl na 
ulici a už mu nebylo pomoci. Odešel jako ve-
lice oblíbený a lidmi milovaný kněz a laskavý 
člověk. Zanechal po sobě obrovské dílo. Za 
osm let působení v biskupském úřadu zalo-
žil sto škol a postavil osmdesát kostelů, mezi 
nimi i  katedrálu ve Filadelfii. Přes původní 
rezervovanost, s níž se k Janu Nepomuku 
Neumannovi filadelfská smetánka chovala, 
vypravila mu velkolepý pohřeb, jaký ve měs-
tě nikdo nepamatoval. Jeho ostatky jsou ulo-
ženy v  kryptě National Shrine ve filadelfské 
katedrále sv. Petra, kterou postavil.
Jan Nepomuk Neumann je prvním americ-
kým svatým. U nás je jeho památka slavena 
v den jeho narození, tj. 28. března a také 
19. června, kdy byl před 45 lety, v roce 1977 
svatořečen.

(Podle knihy Aleny Ježkové České nebe)

P. Jan Nepomuk Neumann
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První chvíle v italském zajetí
Pokračování zápisků italského legionáře Bohumila Tetoura

Cesta do Itálie
Vstup do Itálie nebyl příjemný. Rakous-
ké dělostřelectvo dále střílelo, a tak jsme 
dělali přískoky od jednoho granátového 
trychtýře ke druhému, napřed já, oni za 
mnou, byli asi velice rádi, že měli příleži-
tost zmizeti z fronty. Museli jsme zdolat na-
před naše, potom italské drátěné překážky, 
chválabohu, že byly pořádně rozstřílené, až 
najednou se před námi objevil italský zá-
kop, do kterého jsme skočili. Jó – pane, to 
byl zákop, tam měl člověk ihned pocit bez-
pečí! Žádné pytlíky s pískem, žádné ohrady 
z navalených balvanů, ale krásně vybeto-
novaný zákop! Prošli jsme kolem několika 
travers a již jsme se blížili ke krytu italského 
velitele roty.

Milé přivítání
Musím popravdě říci, že italští vojáci, které 
jsme míjeli, se ke mně nechovali nijak ne-
přátelsky, ba mnozí se i usmívali. Myslím, že 
mi i záviděli, že „už mám po válce“. Byli asi 
odněkud z jižní Itálie nebo ze Sicílie, malí, 
snědí, pohybliví, kudrnatých vlasů. Zato je-
jich velitel pocházel asi z Itálie severní, byl 
vysoký, štíhlý, blonďák, mladý, snad něco 
přes 20 let. Stál před svým krytem, a když 
jsme se blížili, volal již z dálky, nevím zda 
na mne nebo na mé průvodce: „Ufficiále?“ 
Porozuměl jsem, že se ptá, zda jsem dů-
stojníkem, a tož jsem odpověděl: „Jawohl!“ 
A on se mile usmál a podával mi ruku. Kolik 
různých myšlenek mi proběhlo v té chvíli 
hlavou! „Nepřítel“ mi nabízí ruku – člověk, 
který by mě jistě před několika hodinami, 
kdybychom na sebe narazili v útoku, bez 
váhání zastřelil, protože kdyby nebyl dost 
rychlý a nevystřelil první, byl bych jistě 
v  sebeobraně vystřelil já. Teď nemáme 
zbraně! Proč jsme byli vlastně doposud ne-
přáteli, vždyť jsme se v životě nikdy nese-
tkali a nic zlého jsme si neudělali. Možná, 
že je to student, tak jako já, možná učitel, 
snad úředník, který musil také jít bojovat 
proti své vůli a proti svému přesvědčení 
a  šel tam s nechutí, tak jako já. Možná, že 
mu trvalo tak dlouho jako mně, než si na 
ten hrubý vojenský život zvykl a než si ko-
nečně proti své vůli uvědomil, že musí toho 
člověka tam v těch protějších zákopech po-
važovat za nepřítele. Konečně, vždyť Italo-
vé také bojovali proti Germánstvu, tak jako 
my. Byli přece v Trojspolku s Rakouskem 
a Německem, a přesto v r. 1915 „zradili“ 
a přidali se na stranu Trojdohody, tj. Ruska, 
Francie a Anglie. A naši dobrovolníci, vždyť 
ti také „zrazovali“ svoji širší rakouskou vlast, 

jak se o tom už i na frontě proslýchalo. Nic 
nedbali složené přísahy a dostavše se do 
zajetí znovu brali do rukou zbraň a bojo-
vali proti „svému“ císaři pánu. To všechno 
mi v tom jediném okamžiku prolétlo myslí, 
a proto jsem podávanou ruku nejen při-
jal, ale i srdečně stiskl. „Tenente“, což jsem 
poznal podle dvou hvězdiček na rukávech 
(italský poručík, hodnost značí rakouského 
nadporučíka) mě vybídl, abych ho následo-
val do jeho krytu. Ale to byl kryt! To se ne-
dalo srovnat s kryty rakouských velitelů rot 
a čet v zákopech. Tady měl člověk příjemný 
pocit absolutní bezpečnosti, snad jen plný 
zásah těžké miny nebo těžkého granátu by 
ho byl mohl narušit. Posadili jsmese a  on 
mi nabídl čokoládu a ovoce, pomeranč, 
fíky a krásně až do modra ojíněný hrozen 
vína. Pochutnával jsem si a nabídl jsem mu 
cigarety, měl jsem egyptky, které mu veli-
ce chutnaly. Jak jsem pak později poznal, 
jejich macedonie nesnesly vůbec srovná-
ní s  našimi memfiskami a egyptkami. Do-
mlouvali jsme se dobře, on mluvil italsky 
a  rozuměl trochu německy, já jsem mluvil 
z  poloviny německy, z poloviny latinsky, 
„míchaje v to slova francouzská“, pokud 
jsem je znal. On měl zájem o různé odzna-
ky, které jsem měl připíchnuty na čepici, 
Weinachten im Felde Doberdo a jiné, tož 
jsem mu to všechno dal.
Nebývali ovšem zajatci všude a vždycky 
tak mile vítáni jako já. Snad to bylo proto, 
že jsem nebyl zajat „bráně se do poslední-
ho muže“ při útoku, ale po boji, ve kterém 
Italové dobyli úspěchů. Jak jsem se pozdě-
ji od zajatých kamarádů dozvěděl, utržili 
mnozí v prvních okamžicích zajetí mnoho 
ran pažbami pušek, mnoho různých štul-
ců, ran, kopanců a pohlavků, než se nálada 
uklidnila.

První večeře v Itálii
Poskytnuv mi trochu posilnění a chvíli od-
počinku, poslal mě můj „přítel signor te-
nente“ v doprovodu jednoho pěšáka dále. 
Sestoupili jsme pod Kuk a údolím Rohot-
-potoku jsme došli k italskému brigádní-
mu velitelství, kde se to už hemžilo zajatci. 
K večeru nás svolali a ptali se nás, máme-li 
snad nože, břitvy nebo nějaké zápisky či pí-
semnosti, ale neprohlíželi nás a já jsem nic 
neodevzdal. Potom přijela kareta vrchovatě 
naložená chlebem, který Italové vysypali 
na zem a vybídli zajatce, aby si sami brali. 
A nebylo divu, že naši vojáci, kteří již několik 
dní hladověli, v době, kdy v rakouských ko-
misárcích bylo již více otrub, brambor a ku-

kuřičné mouky než pravé mouky chlebové, 
v době, kdy rakouský chléb se drobil, takže 
mnohdy musel býti přidělován do čepic, se 
na ten dobrý, bílý italský chléb vrhli jako 
zvěř, seprali se a cpali se hltavě, nic nedbají-
ce ironických pohledů italských důstojníků. 
Zajatce, kteří se té pračky neúčastnili, dal zá-
sobovací rotmistr podělit chlebem a sýrem , 
důstojníky dokonce hrozny vína a cigareta-
mi. Nakonec dostali vojáci plechové misky, 
důstojníci hluboké kulaté misky porceláno-
vé a všichni jsme byli vyzváni, abychom se 
postavili do fronty na černou kávu. Ale to 
byla káva! Málem že nás neporazila! Byla 
silná a voněla jako maminčina pravá zrn-
ková. My jsme byli zvyklí v roce 1917 v poli 
píti už černou kávu připravenou z konserv, 
jejíž hlavní součástí byly snad žaludy. Pama-
tuji se, že když jsem vypil svůj příděl, vytáhl 
jsem kapesník, vytřel tu porcelánovou mis-
ku hezky dosucha a šel jsem se ještě jednou 
postavit do fronty. A nebyl jsem sám, který 
to udělal, však italští kuchaři měli té dobré 
kávy dost a dost.

Noční pochod
Po tomto posilnění jsme pochodovali do 
Plavy, kde jsme odpočívali a čekali, až se nás 
sejde větší transport. Asi v 11 hodin večer 
jsme vyrazili na další cestu z Plavy, která má 
nadmořskou výšku 82 m, po serpentinách 
přes Verhovlje a kótu 418 dolů do Medana 
a dále do Cormons o nadmořské výšce 53 m. 
Jak vidět, měla tato cesta veliké stoupání, re-
lativní převýšení přes 330 m. Zdolávali jsme 
je nejen s velikou námahou, ale také s veli-
kým nebezpečím. Na úsek cesty z Plavy až 
ke kótě 418 bylo z rakouské strany vidět jako 
na dlaň. Aby se zakryl jakýkoliv ruch na této 
silnici, byla od jihovýchodu zamaskována 
po celé délce visutými rákosovými rohože-
mi. Rakouské dělostřelectvo sice na této ces-
tě pohyby tušilo, ale nevidělo; ostřelovalo 
ji proto namátkově v krátkých intervalech 
po celou noc. Cestou nás doprovázeli jízdní 
italští četníci – karabiniéři, kteří byli na nás 
velice hrubí. Pochodovali jsme vždy 50 mi-
nut a 10 minut odpočívali. Když jsme při od-
počinku na zemi úplně vysíleni usnuli nebo 
když jsme při explozi rakouských granátů 
chtěli aspoň hlavy schovat v silničních pří-
kopech, nutili nás nemilosrdně kopanci a ra-
nami jezdeckých bičíků k dalšímu rychlému 
pochodu. Konečně po 2.hodině po půlnoci 
jsme překročili nejvyšší bod naší pochodové 
cesty a sestupovali jsme v poměrném klidu 
dolů.
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Pohyb obyvatelstva za období červenec – říjen 2022 v obci Sazovice

Ke dni 21. července 2022 je v naší obci ubytováno 66 ukrajinských občanů.

Informace pro občany

Nevěř všemu, co vidíš, i sůl vypadá jako cukr.

Stres vzniká tehdy, když mozek nedovolí tělu kopnout někoho do zadku, když si to zaslouží.

Nejvíc miluji na životě tu rozmanitost. Každý den tě naštve někdo jiný.

Na počátku stvořil Bůh nebe a zemi. Všechno ostatní je made in China.

Svět ztrácí génie. Mozart umřel, Einstein umřel… A mně je taky nějak blbě…

Moudrost přichází s věkem stejně jako demence, ale nikdy nevíte, která bude rychlejší.

Mluví játra: „Pojď do hospody. Pojď do hospody. Přece nebudeme tvrdnout doma!“

Nechci se chlubit, ale podařilo se mi dokončit čtrnáctidenní dietu za 3 hodiny a 12 minut.

Hypermarkety se starají o maso jako o vlastní děti. Když smrdí, tak ho přebalí.

Pes, kterému odepnete vodítko, okamžitě ohluchne.

KADeřNICTVí JANA MORAVCOVá

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PáTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBeCNí ÚřAD – ÚřeDNí HODINY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBeCNí KNIHOVNA SAZOVICe

Otevřeno KAžDý čTVRTeK  
od 9.00 do 11.00 hod.,  

odpoledne od 15.30 do 19.00 hod.
e-mail: knihovna.sazovice@email.cz 

Tel.: 732 531 400

PeDIKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAVINY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.30–16.00
 ÚTERÝ 7.30–16.00
 STŘEDA 7.30–16.00
 ČTVRTEK 7.30–16.00
 PáTEK 7.30–16.00
 SOBOTA 7.30–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTINSTVí

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PáTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00


